
«ЛИСТ ПОДОРОЖНИКА» -
реальні кроки до екологічної свідомості, 

день за днем, питання за питанням
На замовлення екологічного про

екту «Лист подорожника» в рам
ках реалізації заходів по виконан
ню соціального замовлення терито
ріальної громади «Рекреаційній зоні 
Славутича -  чистоту і порядок!» 
Соціально-психологічним центром 
проведено телефонне опитування 
жителів міста по проблемах стану 
і розвитку нашого найближчого дов
кілля. В опитуванні взяли участь 
196 чоловік.

Результати опитування та про- 
веденного учасникам и проекту 
дослідження стану рекреаційної зони 
ставлять питання №1:

Людина -  терновий вінець 
природи?

Адже 64% опитаних сприйма
ють стан лісу як поганий та неза
довільний, при цьому більше 40% 
вважають, що смітити будуть вони, 
а наводити лад повинні влада та

спеціальні служби.
А нас, комісію , яка обстежувала 

лісові масиви, приголомшила та без
в ідповідальн ість, з якою ставлять
ся до природи не тільки жителі, але й 
деякі бізнесмени. В районі перетину 
газопроводу і високовольтної л ін ії 
електропередач виявлено несанкц
іоноване звалищ е відход ів вироб
ництва п інопласту, туди вивезено 
близько 10м3 цих відходів, їх розно
сить вітром —  і забруднена терито
рія складає не менше 300 м2. Це явно 
відходи виробництва, а не відходи 
використання пінопласту, у місті в 
нас е підприємства, які виробляють 
цю продукцію.

Убийт е ваш у совіст ь -  це 
найбільш ий ворог кожного, хто  
хоче досягти успіху в житті.

О.МІРАБО

Навколо гаражного кооперативу 
«Протон» —  відходи буд івельної 
діяльності у великій кількості. Між 
територією кооперативу та залізни
цею — гори піску, забруднені побу
товими відходами. Піску -  не мен
ше 20 вантажних машин, забрудне
них територ ій — 250 — 300 м2. 
Можна з впевненістю сказати, що 
більшість цих відходів —  результа
ти будівництва гаражів.

Навпроти Б єлгородського  і 
В ільнюського кварталів територія 
забруднена побутовими відходами. 
Там же, на лісовій доріжці висипа
но залишки облицювальної плитки. 
Жителі припускають, що це з ’яви
лося після ремонту одного з при
міщень БПО «Славянка».

Акт обстеження направлено в 
комісію по боротьбі з безгосподар
ними відходами та в прокуратуру.

Хто винен у тому, що наш ліс такий забруднений? -  
таким було одне із запитань телефонного дослідження СПЦ

% в і д п о в і д е й
П о в е д і н к а  с а м и х  ж и т е л і в 8 3 , 9
В і д с у т н і с т ь  с а н к ц і й 1 3 , 0
П о г а н а  р о б о т а  в і д п о в і д н и х  с л у ж б 1 1 ,8
І н ш е 1 ,9

Здавалося б, усе ясно, зали
шається лише зробити правильні 
висновки — і все стане о ’кей. Та 
згадаймо хоча б поради лікарів — 
робити фізкультуру, не пити, не па
лити, мити руки перед їдою... Слу
хають усі, а чує далеко не кожен. 
Дехто думає, що якраз його на- 
сл ідки-«страш илки» обійдуть сто
роною. Так, у цих випадках вибір 
поведінки — справа особиста і ре
зультати зачіпають окрему лю ди

ну, а стан довкілля, його вплив на 
наше здоров’я і майбуття — справа 
колективної безпеки.

Ш ановні славут чани! В ід нас 
залежить, де ми будемо жити  — -  

на зв а л и щ і чи в н ай кращ о м у  
м іст і світу.

П лакат проекту  
«Л ист по д о р о ж н и ка »

Майбутнє Славутича 
в надійних руках?

Тривожить, що 39,1% опитаних 
вважають причиною ганебного ста
ну рекреаційної зони недоліки вихо
вання підростаючого покоління. Ма
буть, і це правда — навіть у місті, 
там де вечорами «тусую ться» 
певні молодіжні гурти, на ранок 
можна вигрібати сміття не мітлою 
— трактором! А чого чекати, коли 
така компанія відвідує ліс?!

Що робити? Відповіді респондентів на це питання мають такий вигляд (у %): 
(сума перевищує 100 %, оскільки респонденти могли називати декілька варіантів)

1 З а с т о с у в а н н я  с и с т е м и  ш т р а ф і в  за з а б р у д н е н н я  т е р и т о р і ї  
як д о  ж и т е л і в  м і с т а ,  т а к  і д о  п і д п р и є м с т в  т а  о р г а н і з а ц і й

6 2 . 2

2 О б л а д н а н н я  т е р и т о р і ї  м і с ц я м и  д л я  з б ор у  в і д х о д і в  пі сля  
в і д п о ч и н к у  с л а в у т ч а н

4 3 . 6

3 С п і л ь н і  а к ц і ї  м і с ь к и х  с л у ж б  і ж и т е л і в  м і с т а  п о
п р и б и р а н н ю
р е к р е а ц і й н о ї  з о н и

3 0 . 8

4 І н ф о р м а ц і й н о - р о з ' я с н ю в а л ь н а  р о б о т а  с е р е д  н а с е л е н н я  і 
п і д п р и є м с т в  т а  о р г а н і з а ц і й

2 0 , 5

5 Р о б о т а  с п е ц і а л ь н и х  с л у ж б 1 7 . 9
6 Інше 3,1

62,2% вважають, що покращити 
стан рекреаційної зони може систе
ма суворих штрафів (щоб штраф був 
не менше 300 грн.) Даруйте, в Адмі
ністративному кодексі України є 
статті 150 —  152 і частина 1 статті 
154, колись було прийнято і відповід
не рішення міської ради, призначені 
особи, які мають право накладати 
стягнення, а щось широкого резонан
су немає. Чи не тому, що влада недо
статньо широко користується цим 
вагомим інструментом?

Добрим словом і пістолетом  
можна добитися значно більшо
го, ніж одним добрим словом.

Аль КАПОНЕ, 
гангстер початку XX століття

46,9% вважають, що підтримува
ти порядок в зоні повинні жителі міста. 
Гарні думки приходять нам в голову! 
Та, оголошуючи суботник, ми споді
вались, що від учасників відбою не 
буде, а виявилося, що незвично для 
ментальності наших людей восени 
проводити суботник, от якби весною, 
от якби вчора або післязавтра...

Зате на наш суботник прийшли 
найентузіазніші ентузіасти! І було нас 
не так уже й мало —  27 чоловік! Це 
значно більше, ніж на попередньому 
суботнику. Крім того, є в наших ла
вах люди, які, просто гуляючи лісом, 
не проходять мимо, приносять до 
контейнера мішки з пляшками та пла
стмасою. Я їх поіменно не називаю, 
бо вони це роблять не для слави, а за 
покликом серця.

Чи є в нас розуміння 
в ід п о в ід а л ьн о ст і перед 

майбуттям (сов ість?)
Звичайно є! Одні не смітять ніко

ли, другі проводять суботники, а 
треті... Різною була реакція на наші 
плакати в лісі. На одному поряд із 
підписом «Центр роботи з жінками» 
з'явилась рукописна резолюція: «Все 
правильно. Схвалюємо. Центр робо
ти з чоловіками». Це писала людина

з гумором. Деякі плакати, особливо 
сюжет з динозаврами, зникали знач
но частіше за інших. То, мабуть, люди 
з художнім смаком хотіли, щоб таке 
полотно висіло вдома.

А інколи поряд з тим деревом, з яко
го зник плакат, з’являлося різне сміття: 
папір, пляшки тощо. Оце вже людина 
совісна —  не може воно шкодити там, 
де закликають не шкодити: спочатку 
воно зриває заклик, а вже потім ро
бить, що хоче, — захаращує ліс.

Майбутнє Славутича 
в надійних руках!

Там, де це речення було із знаком 
запитання, писалось важко: як жаль, 
що в нашому місті, де створено для 

. розвитку дітей, без сумніву, найкращі 
умови в Україні (а може, й у світі!), все- 
таки зустрічаються випадки і тяжкого 
дитинства, і тяжкого батьківства-ма- 
теринства, і просто бездумне, бузду- 
ховне проживання-проїдання молодо
го життя!

Тим більшу радість 
відчуваю від того, що 
можу написати ствер
дно : майбутнє Славу
тича в надійних руках!

«Лист подорожни
ка» зумів залучити до 
розуміння ідеї проекту і 
участі в його акціях 
дітей та молодь. Зок
рема, активну участь 
у суботнику взяли шко
лярі та молодь: Льоша 
Стариков, Женя Іваш- 
ко, Максим Вазюра, Ро
ман Ш убенок, Руслан 
Календжан, Денис 
Курбатов, Микола 
Довженок, Микола 
Свинчук, Євген Чурін,
Сергій Рабчевський,
Настя Дубицька, Олек
сандр Ж инкін, Ігор 
Кравченко, Ольга Не- 
водниченко, Сергій Ре- 
шетник, Олександра 
Малишева

Славутич стане найчистішим 
містом України?

Найближчим часом ми проведе
мо «круглий стіл» за участю влади, 
депутатів, молодіжної ради, пред
ставників прідприємств міста.

Цим перший етап проекту завер
шиться. Але продовження проекту 
вкрай необхідне. Потреба в по
дальшій роботі є: крім раніш запла
нованих з’явилися і нові задуми; по
чаток наступного етапу, а там і на
ступних проектів буде грунтувати
ся на більш широкій громадській 
підтримці — з реалізацією кожного 
заходу ширшає підтримка і схвален
ня громади, у нас є своя молодіжна 
фракція.

СЛАВУТИЧ СТАНЕ 
НАЙЧИСТІШИМ МІСТОМ УКРАЇНИ!

Наталія НІКОЛАЙЧУК, 
керівник проекту 

«Лист подорожника»


